
57. konvent Pražského seniorátu ČCE  

1 zasedání, 11. listopadu 2023, Kobylisy Tisk č. 3 

 

 

 

1 

ZPRÁVA SENIORÁTNÍHO VÝBORU PRO  

1. zasedání 57. konventu Pražského seniorátu ČCE 

  

  

Seniorátní výbor (dále jen SV) informuje konvent o činnosti Pražského SV od listopadu 2022 do října 

2023 

 

TÉMATA K DISKUZI V SENIORÁTU 

- Seniorát je z hlediska dostupných dat (evidot) víceméně stabilizovaný: přesto některé 

ukazatele říkají, že standardní práce na sborech ne vždycky stačí. Máme odvahu hledat nové 

formy sborové práce? 

- Nejsou faráři: i v Pražském seniorátu zažíváme farářskou nouzi. (V současnosti je 6 sborů v 

seniorátu administrováno, dva z toho s výhledem na brzké obsazení, jeden bude nově 

administrován) Hledáme nějaké cesty, jak z toho ven? Umíme spolupracovat mezi sbory? Mezi 

faráři? Budovat podmínky pro zájemce o službu v církvi a motivovat sebe, své děti, vnoučata? 

- Větší zapojení laiků: bez aktivity laiků církev nebude žít. Kde brát lidské síly? Je cítit 

přetíženost lidí v církvi. Byla by dobrou cestou církve praxe uvolněných pracovníků (kurátorů 

či dalších osob)? Chceme rozvíjet nějaké nové koncepty personální sborové práce 

(profesionálně)? Umíme doprovázet, vést, vzdělávat, motivovat? 

- Rozvojové plány sborů: rozvojové plány ukazují, že sbory umí promýšlet svou budoucnost. 

Máme zde velký potenciál k růstu a hledání nových cest. Jak to udělat, aby byly plány 

naplňovány? Daří se to? 

- Mladší církevní(?) generace: Občas je cítit frustrace mládežnické a post mládežnické 

generace, která prošla evangelickou výchovou (dnes již má často sama děti) z toho, že v církvi 

přestala cítit zázemí a prostor pro vlastní realizaci. Čím to je? Jsme církví málo akční? Jsou 

naše společenství, bohoslužby, prostory pro mladé? Nepřetížili jsme je v jejich zrání? 

Nereagujeme na společenské otázky dostatečně? Nejsme příliš zauzlení do vlastních 

sebezáchovných témat nebo jen pro určitou společenskou skupinu? 

- Reforma seniorátů: Chce se Praha zapojit do řešení nouze zmenšujících se seniorátů severně, 

západně nebo jižně? 

- Život mimo církev: Nedaří se nám oslovovat lidi mimo církev. Církev ale má nějaký kredit. 

Pastoral brothers, Nekostel a další projekty ukazují, že vhodnou formou lze zaujmout veřejnost. 

Ptáme se dostatečně ve sborech, co je naším posláním? Umíme smysl naší víry předat vlastním 

dětem i dětem našich sousedů? 

SENIORÁTNÍ VÝBOR A JEHO SLOŽENÍ 

Od posledního zasedání konventu se změnilo složení výboru i spolupracovníků SV.  Na 

posledním zasedání konventu byl zvolen 1. náhradníkem Ondřej Lukáš (ČCE Roztoky u Prahy) a na 

začátku října 2023 nastoupila na 50% úvazek jako seniorátní farářka pro mládež Anna Pokorná (na 

50% úvazku také farářka ČCE Roztoky u Prahy). SV musel přijmout i dvě zprávy o úmrtí nejbližších 

spolupracovníků. V lednu 2023 zemřel Pavel Kalus, 2. náhradník SV, farář ČCE Praha 3 - Žižkov I., 
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dlouholetý člen několika seniorátních a celocírkevních grémií. Jeho úmrtí nás lidsky i pracovně 

zasáhlo. Museli jsme se vypořádat s úkoly, které zastával, a kterých nebylo málo, ale jeho osobnost 

jsme nahradit nemohli. Stejně velkou ranou bylo úmrtí dlouholeté seniorátní účetní a pokladní Olgy 

Polákové (ČCE Praha 8 - Kobylisy) na začátku září tohoto roku. V této zprávě bychom chtěli vyjádřit 

vděčnost za to, že jsme s nimi mohli spolupracovat a učit se od nich. Oba zanechali v seniorátním (i 

celocírkevním) životě nesmazatelnou stopu a mnoho dobře vykonané práce. Děkujeme jim. 

Letos nás tedy na konventu čeká volba 2. náhradníka/náhradnice SV z řad farářů. Současní 

členové a členka SV by rádi oslovili ke kandidatuře zejména farářky našeho seniorátu. V současnosti 

je složení výboru výrazně mužské. Chceme tak vzít vážně výročí 70 let od první ordinace žen. 

Současné složení výboru: Matěj Opočenský (ČCE Praha 10 - Vršovice) - senior, Daniel Heller 

(ČCE Praha 6 - Dejvice) - seniorátní kurátor, David Balcar (ČCE Praha 1 - Nové Město) - 1. náměstek, 

Petr Štulc (ČCE Praha 3 - Jarov) - 1. náměstek, Lenka Ridzoňová (ČCE Praha 3 - Jarov) - 2. náměstek, 

Tomáš Fendrych (ČCE Praha 6 - Střešovice) -  2. náměstek. Náhradníci Jaroslav F. Pechar (ČCE Praha 

4 - Braník), Ondřej Lukáš (ČCE Roztoky u Prahy) a Tomáš Vokatý (ČCE Praha 10 - Vršovice).  

PATRONSTVÍ 

Každý člen SV má na starosti několik sborů. Vzhledem k různým změnám ve výboru 

předkládáme aktuální přehled. 

 

Matěj Opočenský Kladno, Salvátor, Střešovice, 

Roztoky, Libčice 

Daniel Heller Kliment, Libeň, Vinohrady, 

německý sbor 

David Balcar Žižkov I, Horní Počernice, 

Smíchov, Hvozdnice, Vršovice 

Petr Štulc Jižní Město, Soběhrdy 

Lenka Ridzoňová Benešov, Modřany, Strašnice Tomáš Fendrych Beroun, Kobylisy, Sedlec-

Prčice 

Jaroslav Pechar Dobříš, Dejvice, Radotín Tomáš Vokatý Braník, Nusle, Uhříněves 

dočasně M. 

Opočenský 

Jarov, Škvorec Ondřej Lukáš Žižkov II 

 

Velkou pomocí pro udržování kontaktu a povědomí o dění ve svěřených sborech jsou zápisy ze 

schůzí staršovstva. Obecně jsou zápisy neveřejné, ale SV má dle právního výkladu ÚCK možnost 

žádat o pravidelné zasílání zápisů ke své větší obeznámenosti se sborem. 

SPOLUPRACOVNÍCI SE SV 

Se SV do této doby spolupracovali: Marika Vojtíšková (ČCE Praha 10 - Vršovice), seniorátní 

pastorační pracovnice, Anna Pokorná (seniorátní farářka), Jan Mašek (ČCE Praha 6 - Dejvice, za 

revizory a grantovou komisi), odcházející i nově zvolený SOM a seniorátní revizoři (Tým revizorů 
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pracoval ve složení: Jana Minaříčková, Zdena Skuhrová, Jaroslav Günter, Štěpán Nadrchal, Pavel 

Stolař a Jakub Šilar). Se všemi zmíněnými se spolupracuje skvěle. Velice děkujeme Zdeně Skuhrové 

za její práci, která již do dalšího období z rodinných důvodů kandidovat nebude.  

Chtěli bychom moc poděkovat za předsednictví SOMu Matěji Boučkovi a taktéž všem členům 

SOMu, kteří dva roky perfektně připravovali pestrou škálu akcí pro pražskou mládež a konfirmandy. 

Stejně tak chceme poděkovat bývalému virilnímu členu SOMu, faráři Jordanovi Tomešovi, který je od 

září pracovně v Holandsku. 

Nově se všemi SV spolupracuje Jan Plecháček, referent podpory seniorátů, se nímž SV začal 

velmi rychle spolupracovat. 

SENIORÁTNÍ AKCE 

SV během roku připravuje několik akcí. Jarní konferenci, která se věnovala rozvojovým 

plánům sboru. Zde bychom chtěli poděkovat všem sborům, které zaslaly rozvojové plány a snaží se je 

naplňovat. Další akcí byl Seniorátní den, který proběhl společně s pražskou mládeží (včetně volby 

SOMu), instalací farářky pro mládež a přednáškou o umělé inteligenci 22.10.2023 ve sboru v 

Kobylisích. Červnová rekreace pro seniory měla úspěch a můžete si o ní přečíst v samostatné 

zprávě. Děkujeme Jaromírovi Strádalovi a Leonardovi Tecovi. Setkání kurátorů proběhlo zatím jen 

na jaře. Podzimní setkání proběhne v pátek 25. 11. Svolavatelem a organizátorem je seniorátní kurátor 

Dan Heller. Nově byl uspořádaný seniorátní výlet pro rodiče s dětmi, který připravil vznikající 

seniorátní odbor pro práci s dětmi. Děkujeme všem, kteří se na seniorátních akcích podíleli. 

DŮLEŽITÉ PERSONÁLNÍ ZMĚNY MEZI KONVENTY 

Nově zvolenou farářkou a farářem v seniorátu jsou Kristýna Malíšková Pilecká (Evangelický 

sbor německého jazyka při ČCE) a Jonatan Hudec (ČCE Praha 5 - Smíchov). Staronově byli zvoleni 

faráři: Josef Bartošek (ČCE Soběhrdy a Sedlec-Prčice), Tomáš Cejp (ČCE Libčice nad Vltavou), 

Zdeněk Šorm (ČCE Praha 2 - Vinohrady), Dan Páleník (ČCE Praha 4 - Nusle) a Matěj Opočenský 

(ČCE Praha 10 - Vršovice).  

Naopak Veronika Förster-Blume ukončila zaměstnanecký poměr v ČCE a vrátila se do 

Německa. Kateřina Frühbauerová (ČCE Benešov) odešla do kaplanské služby v Thomayerově 

nemocnici v Krči a Jordan Tomeš (ČCE Beroun) na ohlášený pracovně-studijní pobyt v cizině. Úmrtí 

Pavla Kaluse pak znamenalo další farářskou ztrátu v seniorátu. 

Novými kurátory a kurátorkami sborů seniorátu se stali Jana Knopová (ČCE Praha 1 - 

Salvátor) a Václav Musil (Praha 5 - Radotín). 

Administrací sboru Žižkov I. byla pověřena Olga Mrázková, v Berouně byl pověřen 

Leonardo Teca, sboru ve Škvorci Jiří Ort a v Benešově na velmi přechodnou dobu Matěj 

Opočenský. Dalšími administrovanými sbory jsou: ČCE Střešovice a ČCE Jižní Město.  

Sbory v seniorátu se těžko vyrovnávaly s úmrtími skvělých osobností jakými byly: roztocká 

hybatelka nejen sboru Jitka Tichá a radotínská kurátorka Běla Ulmanová. 
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VLASTNÍ ČINNOST VÝBORU / ŽIVOT SENIORÁTU 

SBORY 

SV se snažil doprovázet několik spíše menších sborů, které se dostaly do různých 

komplikovaných situací. Někde se situace stabilizovala jinde se hledají cesty. Na výboru během roku 

padl návrh uspořádat minikonferenci mezi menšími sbory (nejen na periferii seniorátu). Tématem by 

mohlo být: co jim funguje, co by potřebovaly… 

SV registruje, že se občas daří sdílet společné akce mezi sbory. Například setkávání 

konfirmandů, mládeže, dětí. 

SBOR ČCE ROZTOKY U PRAHY 

SV má radost, že se život nejmladšího sboru Pražského seniorátu rozvíjí. Sbor podává 

žádost o prodloužení podporovaného místa na další dva roky. SV tuto žádost podporuje. Sbor tak bude 

mít v případě přijetí žádosti možnost uspořit dostatečné finanční prostředky k přechodu na 

samofinancování. Už nyní je na dobré cestě a děkujeme roztockým. 

MÍSTA DUCHOVENSKÉ PRÁCE V SENIORÁTU  

V seniorátu se nově vyskytují místa, kde se daří duchovní práci. Jsou to místa: Zbraslav, 

Barrandov, Jíloviště, Zruč nad Sázavou. Děkujeme za obětavou práci farářů i laiků v těchto místech. 

VIZITACE 

se od posledního konventu konaly ve sborech v Benešově, Hvozdnici, v Praze 4 - Nusle a v 

Praze 9 - Horní Počernice 

REVIZE HOSPODAŘENÍ 

 proběhla ve sborech Modřany a Praha 1- Salvátor. Byla rovněž vykonána revize seniorátního 

hospodaření. Děkujeme revizorům. 

FARÁŘI 

SV se zabýval několika tématy spojených s farářským povoláním. Například téma nájmů a 

plateb za energie + refundace nájemného. Rádi bychom, aby podmínky pro všechny faráře byly 

přinejmenším podobné. 

Odměny a osobní ohodnocení: i zde se SV snaží najít metodiku, která by byla transparentní, a 

aby plat i odměny odpovídaly vykonané práci farářů. Rádi bychom o tom s faráři i kurátory vedli 

rozhovory. 

Vedeme i debatu nad odchody farářů do jiných zaměstnání. Jak posílit chuť pracovat na 

sborech? Kde ulevit a kde naopak trvat na tom, že farářské povolání obsahuje i administrativní úkony, 

či úkoly, které se netýkají jen sboru, na který je farář zvolen? 

Rádi bychom posílili zpětnou vazbu na farářskou a kurátorskou práci. Mít čas na rozhovor s 

klíčovými lidmi se nám zdá naprosto zásadní a jako dobrá prevence před vyhořením nebo 

dlouhodobou frustrací. 
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VÝPOMOCNÍ KAZATELÉ 

Byl aktualizován seznam ordinovaných výpomocných kazatelů. Vážíme si jejich služby a 

chceme je dále podporovat a doprovázet. Děkujeme Davidovi Balcarovi, který má tuto agendu na 

starosti. Zároveň se rozběhl nový formát školení výpomocných kazatelů/ek a i Pražský seniorát bude 

mít nové absolventy a doufáme, že i ordinované. 

DOPORUČENÍ 

 SV během roku dal několika zájemcům doporučení: Karel Pacovský (zapsán do seznamu 

uchazečů o duchovenskou službu); František Hodík (k ordinaci výpomocného kazatele); Alžběta 

Lněničková a Tereza Halasová (vikariát); Kateřina Frühbauerová, Anna Šourková a Olga Mrázková 

(nemocniční kaplanství); Magdalena Trgalová (kaplanství v Diakonii ČCE) 

SENIORÁTNÍ ODBOR MLÁDEŽE (SOM) 

Po dvou letech perfektní práce jsme se rozloučili s jednou partou SOMu, která táhla seniorátní 

mládež a vítáme nové SOMáky, kteří po nich přebírají štafetu. SV během roku připravil plán práce 

seniorátní farářky i zadání práce (očekávání SV) pro SOM, o který si SOM během roku 2022 řekl. 

Zvlášť oceňujeme samostatnost při organizací nejrůznějších akcí. Od duchovních po sportovní. 

Vlastní nápaditost a schopnost reagovat na výzvy církve i doby. Pražská mládež mnohdy 

předznamenává možnosti církevní práce a ukazuje směr. SV mrzí, že se dostatečně nedaří 

farářům/staršovstvům informovat své mládežníky o akcích SOMu. SV si také uvědomuje, že členové 

SOMu jsou často přetížení. SV vděčně přijímá práci COMu, kterému se podařilo během posledních let 

vymyslet systém, který výrazně pomáhá odborům mládeže a metodicky je vede. I v tom je inspirace 

pro celou církev. 

SENIORÁTNÍ ODBOR PRO PRÁCI S DĚTMI 

Zdánlivá drobnost, ale jeden výlet může udělat hodně. Nově vznikající seniorátní odbor 

připravil první svou akci: výlet rodin s dětmi. Děkujeme učitelkám nedělní školy, které se toho 

chopily. Lence Ridzoňové děkujeme za zaštítění tohoto odboru. 

DIAKONIE ČCE STŘEDISKO PRAHA 

 Středisko má novou ředitelku a také dozorčí radu složenou ze zástupců partnerských sborů a 

seniorátu. Jsme moc rádi, že se spolupráce rozběhla a nová paní ředitelka Renata Chmelová středisko 

zdatně kormidluje. Poděkování patří jí i předsedovi DR Martinu Řeháčkovi. 

SENIORÁTNÍ PROJEKTY 

 SV je rád, že se uskutečňují i tyto projekty (farářské, laické), které seniorát zaštítil. Jsou to: 

PASTORAL BROTHERS 

 Už zavedená influencerská značka PB neztrácí dech. Občas někoho vytočí, nebo uzemní. 

Někdy třeba i šlápne vedle, ale to k těmto provokativním projektům musí patřit. Jsem rád, že tento 
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projekt vznikl. V roce 2023 vydali už druhou knihu Boží příběhy aneb Biblické bizáry, která se může 

stát dobrou inspirací pro práci s různými skupinami. 

PASTORAL SISTER 

 Nejmladší seniorátní projekt bohužel neobstál v konkurenci, která panuje na sociálních sítích. 

Nicméně projekt se udržel až do června roku 2023 a měl své diváky. Děkujeme i sestře Janě Pácaltové, 

která se pokoušela prorazit s vlastní tvorbou. Rozhodně to nebylo marné. Videa jsou stále dostupná na 

platformě Tik Tok pastoral.sister či Instagram. 

NEKOSTEL 

Nekostel vstupuje do své 3. sezóny. Po 2. sezóně skončili M.C. Putna a M.V. Kopecká. 3. 

sezónou pokračují Saša Jacobea a Saša Flek. Forma se malinko změnila. Frekvence je 1x měsíčně s 

hosty (místo zůstává stejné - Rock café). 

Projekt zachovává původní ideu: experimentální bohoslužby a přidává doprovodné akce. Snaží 

se být také více finančně udržitelnější. Projekt v tuto chvíli čerpá poslední finance ze sbírkových i 

grantových žádostí. Ty stačí pouze do konce roku 2023. Rok 2024 je nejistý. Hledáme varianty dalšího 

financování. 

POLÉVKY PRO LIDI V SOCIÁLNÍ NOUZI 

 Velkou radostí je pokračování projektu polévek/chlebů pro lidi v sociální nouzi. Projekt běží 

díky vedení bratří Lukáše Kaliny, brigádní práce Tadeáše Berana a zapojení mnoha sborů našeho 

seniorátu. Všem patří poděkování. Speciální poděkování by rád SV vyjádřil sboru Žižkov I., který 

každou středu večer tento projekt na svém dvorku hostí a bez jehož zapojení by projekt těžko přežil. 

DALŠÍ RADOSTI 

- kavárna loučení našla místo na Smíchově, kafe s farářkou v Atriu funguje dál 

- v Braníku dokončili rekonstrukci kostela a vršovický sbor získal nové prostory 

- projekt v rámci komunitního prostoru na Smíchově se rozvíjí a navíc dobře využije prostředky 

z fondu Společně žít v míru 

- Libčice a Beroun a jejich plánované rekonstrukce fary, respektive kostela 

- Ve Zruči nad Sázavou se občas podaří udělat větší akci a stále ubytovávat ukrajinské uprchlíky 

- NOVÝ SENIORÁTNÍ WEB, který chce každý týden v úterý přinášet nové informace ze sborů 

i celé církve a je toho každý týden hezká řádka! 

ZHODNOCENÍ A VÝHLED SENIORA 

 Tentokrát senior necítí potřebu velkého hodnocení čí výhledu. Byl by rád, aby úvodní položené 

otázky a zpráva vzbudily debatu, ať již na konventu nebo ve sborech. Rád bych, aby církev byla 

společenstvím nejen seniorátním, ale i celocírkevním, aby se Pražský seniorát nebál vzít na sebe 

zodpovědnost a nabízel spolupráci i mezi-seniorátní. Byl seniorátem seběvědomým a inspirativním pro 

všechny generace.  

Zásadní zůstává adekvátně k době vytvářet sborová společenství, kde se evangelium káže a 

žije, nejen pro sebe, ale i ven. Umí hojit i jitřit. Vede lidi k Bohu i lidi k lidem. 


